

СОДЕРЖАНИЕ

Археология

<i>Сериков Ю. Б.</i> Каменный инвентарь центральной части святилища Кокшаровский холм (по материалам раскопок 1995, 2011 годов).....	5
<i>Перескоков М. Л., Козьякова П. С.</i> Модели поселенческих структур населения Пермского Прикамья в раннем железном веке.....	26
<i>Матвеева Н. П., Зеленков А. С., Третьяков Е. А.</i> Роль миграций в культурогенезе средневекового населения лесостепи и подтаежной зоны Западной Сибири	39
<i>Брюхова Н. Г.</i> История изучения антропологического материала, происходящего из некрополей с территории Пермского Предуралья.....	59
<i>Красноперов А. А.</i> К атрибуции функции так называемых кос-горбуш из памятников Прикамья (к характеристике отрасли хозяйства).....	67

Грани истории Российской империи

<i>Иванова М. О.</i> Смоленская губерния после Отечественной войны 1812 года: между символической славой и экономической маргинализацией.....	73
<i>Долгова М. А.</i> «Везде должна по мелочам»: экономическое положение фрейлин при дворе Николая I.....	83

Институты и режимы научного знания

<i>Короткова М. Н., Невоструев Н. А.</i> Трудный путь возрождения пермской медицины (1918–1919 годы).....	93
<i>Белик К. М.</i> «Чтобы нас в грязи, в пыли съест болезни не могли»: сцены и модальности раннесоветской санитарной пропаганды.....	102
<i>Пушкарева Н. Л., Секенова О. И.</i> Феномен Дома ученых в системе государственной поддержки научных работников в 1920–1930-е годы.....	114
<i>Алеврас Н. Н.</i> Диссертант и оппоненты: модели защит диссертаций и опыт оппонирования (1930–1940-е годы).....	124

К 80-летию снятия блокады Ленинграда

<i>Медведев Т. Д.</i> Истребительные батальоны Ленинграда и области в условиях блокады. 1941–1944 годы	136
<i>Пянкевич В. Л.</i> По разные стороны прилавка. Продавцы и покупатели блокадного Ленинграда	148

Мастерская И. Нарского: к юбилею историка

От редакции	158
<i>Нарский И. В.</i> Вальс культурных слоев, через которые проросла русская березка.....	162
<i>Колоницкий Б. И.</i> Траектории актуализации исторического исследования: о книге И. В. Нарского «Жизнь в катастрофе: будни населения Урала в 1917–1922 гг.».....	173
<i>Шнейдер К. И.</i> Заметная история «неблошиного» масштаба. Мнение постороннего	181
<i>Сальникова А. А., Мальшева С. Ю.</i> Как пишутся книги по культурной истории: от частного случая к общим закономерностям	188

К юбилею К. И. Шнейдера

<i>Лейбович О. Л., Шелохаев В. В., Нарский И. В.</i> Константину Ильичу Шнейдеру – 60. Наброски к интеллектуальной биографии	194
<i>Сведения об авторах</i>	206

CONTENTS

Archaeology

<i>Serikov Yu. B.</i> Stone Inventory of the Central Part of the Sanctuary Koksharovsky Hill (Based on the Materials of Excavations in 1995 and 2011).....	5
<i>Pereskokov M. L., Kozyakova P. S.</i> Models of Settlement Structures of the Perm Kama Region Population in the Early Iron Age.....	26
<i>Matveeva N. P., Zelenkov A. S., Tretyakov E. A.</i> The Role of Migrations in the Cultural Genesis of the Western Siberian Population in the Middle Ages (Forest-Steppe and Sub-Taiga Zones).....	39
<i>Bryukhova N. G.</i> History of Studying Anthropological Material Coming from Necropolis from the Territory of the Perm Cis-Ural Region.....	59
<i>Krasnoporov A. A.</i> On the Attribution of the Functions of “Crooked Scythes” from the Kama Region Monuments (on the Characteristics of the Economic Sector)	67

Aspects of Russian Empire’s History

<i>Ivanova M. O.</i> Smolensk Province after the War of 1812: Between Symbolic Glory and Economic Marginalization	73
<i>Dolgova M. A.</i> “Everywhere, I Owe Money on Trifles”: Economic Status of Ladies-in-Waiting at the Court During the Reign of Nicholas I	83

Institutions and Regimes of Scientific Knowledge

<i>Korotkova M. N., Nevostruev N. A.</i> The Difficult Path of Revival of Perm Medicine (1918–1919).....	93
<i>Belik K. M.</i> “So That in the Dirt, in the Dust, Disease Can Not Eat Us Up”: Scenes and Modalities of Early Soviet Sanitary Propaganda.....	102
<i>Pushkareva N. L., Sekenova O. I.</i> Houses of Scientists of the USSR in the 1920s – 1930s in the System of State Support for Scientists.....	114
<i>Alevras N. N.</i> Dissertationists and Opponents: Dissertation Defence Models and Opponency Experience (the 1930s and 1940s).....	124

To the 80th anniversary of the lifting of the blockade of Leningrad

<i>Medvedev T. D.</i> Fighter Battalions of Leningrad and the Region Under Siege. 1941–1944.....	136
<i>Piankevich V. L.</i> On Different Sides of the Counter. Sellers and Buyers of Besieged Leningrad	148

Research Studio of Igor Narskii: Celebrating the Historian's Jubilee

From the Editor's Desk	158
<i>Narskii I. V.</i> The Waltz of Cultural Layers, Through Which the Russian Birch Sprouted.....	162
<i>Kolonitskii B. I.</i> Trajectories of Actualization of Historical Research: About the Book “Life in a Catastrophe: Everyday Life of the Population of the Urals in 1917–1922” by I.V. Narskii	173
<i>Shneider K. I.</i> Notable History of «Non-Flea» Dimension. An Outsider’s Opinion.....	181
<i>Salnikova A. A., Malysheva S. Yu.</i> How Cultural History Books Are Written: from Special Case to General Patterns.....	188

Celebrating Konstantin Shneider’s Jubilee

<i>Leybovich O. L., Shelokhaev V. V., Narskii I. V.</i> Konstantin Ilyich Shneider is 60. Sketches for an Intellectual Biography	194
<i>List of Contributors</i>	206